
Aan de minister voor Natuur en Stikstof Mevrouw Christianne van der Wal-Zeggelink.

Hierbij mijn zienswijze op het voornemen om de jacht op het Haas en het konijn (landelijk) te sluiten in 
Groningen, Limburg en Utrecht.

BEPALEN STAND DOOR VERKEERDE TELLING
Het voornemen om de jacht te sluiten in Groningen, Limburg en Utrecht op het Haas en voor heel 
Nederland op het konijn is niet juist, ten eerste omdat er gebruik is gemaakt van een telling van Sovon 
gepubliceerd in de Telganger / 2021-2 / November die alleen gebruikt is geworden omdat deze door het 
CBS geaccordeerd is, en dit zodoende als richtlijn voor de stand van beide soorten is gebruikt.
Als titel in het stuk staat “NEM Dagactieve Zoogdieren”
Hier gaat het al fout aangezien het Haas en het konijn niet dagactief zijn maar nachtactief en enigzins in 
de schemering.
Door Corona is tevens de recreatie in de natuur en in de buitengebeiden gigantisch toegenomen wat er 
aan heeft bijgedragen dat de zichtbaarheid van deze soorten nog meer is afgenomen.
Het Haas en het konijn welke beide nachtactief zijn, is hierdoor nog minder actief geworden in de 
schemering en zeker gedurende de dag.
De tellingen van Sovon zijn niet gericht op het tellen van het Haas en het konijn en zijn uitsluitend als 
“bijvangst” geregistreerd.
De telling van vogels vinden rond en bij bomen en in de lucht plaats en in mindere mate op de grond, dit 
terwijl het leefgebied van het Haas en het konijn zicht uitsluitend op de grond bevindt.
Verder blijkt dat kijkend op de site van Sovon er geen handleiding is voor het tellen van Hazen danwel 
konijnen. (te controleren op www.sovon.nl/tellen/handleidingen) 
Hierdoor kan deze telling en de resultaten niet als richtlijn gebruikt worden voor de stand van het Haas 
en het konijn, en is deze telling ook ten onrechte geaccordeerd geworden door het CBS.

TELMETHODE WBE’S
De voorjaarstellingen van de WBE’s geregistreerd in het FRS systeem van de FBE’s zijn in dit opzicht veel 
reëler en overeenkomstig met de werkelijke stand dan de tellingen van Sovon.
De inzet van vele vrijwilligers met 300.000 uur werk waarvan geen gebruik wordt gemaakt is daarnaast 
een schoffering van hun inzet en kennis.

De jachthouder die verantwoordelijk is voor deze telling en aanlevering van deze gegevens is daarnaast 
opgeleid bij SJN (Stichting Jachtopleidingen Nederland) en heeft tevens een examen afgelegd welke 
vanaf 1978 erkend wordt door het destijds ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit. 
Met deze erkenning (die er nog steeds is) werd er door het ministerie te kennen gegeven dat personen 
die deze opleiding met goed gevolg afgelegd hebben verstand van zaken hebben betreffende Jacht en 
Faunabeheer en daarnaast ook kennis hebben van de Flora en Fauna in Nederland, aangezien deze nog 
steeds erkend is neemt het huidige ministerie dit gegeven ook over.

Dit is bij de tellingen van Sovon niet het geval, deze vrijwilligers zullen met alle waarschijnlijkheid de 
tellingen met passie doen maar zij hebben geen opleiding gevolgd erkend door het ministerie en hebben 
daarmee dus ook niet de kennis bevestigd die jagers wel hebben.

http://www.sovon.nl/tellen/handleidingen


VERTEKEND BEELD TELLING
Daarnaast wordt er afschot gepleegd in het najaar, de aanwas van jonge dieren wordt niet in de 
voorjaarstelling van de WBE meegenomen.
Daarom zou er ook gekeken moeten worden naar de afschotcijfers (afschotcijfer 2021 + voorjaarstelling 
van 2022 zou de stand voor aanvang van het jachtseizoen 2021 geweest moeten zijn).

ALTERNATIEVE TELMETHODE
De eerder genoemde stelling met betrekking tot de zichtbaarheid wordt door mijn eigen ervaringen met 
het tellen met warmtebeeld ondersteund, namelijk dat het Haas en het konijn nachtdieren zijn.
De tellingen met warmtebeeld zijn namelijk 400 tot 600% (eigen waarneming) meer als in de schemering 
en overdag, dit wordt tevens ondersteund en bevestigd door het door de KNJV uitgevoerde onderzoek 
“verschil dag- en nachtzichttellingen” in samenwerking met Bureau Waardenburg, ik citeer: “De hazen 
hebben hun leefwijze aangepast aan het drukbevolkte Nederland en zijn vooral ’s nachts zichtbaar. 
Dat blijkt uit onderzoek met warmtebeeldcamera’s. Eerdere tellingen van het aantal hazen blijken 
hiermee achterhaald”
Ook hier is gebleken dat er een groot verschil is in getelde aantallen tussen een dag- en 
nachtzichttelling.
Op onderstaande link is dit onderzoek terug te vinden:
www.jagersvereniging.nl/content/uploads/2022/03/Onderzoek-analyse-dag-en-nacht-
Waardenburg.pdf

HET KONIJN
Het klopt dat het konijn de laatste jaren flink in stand is achteruit gegaan, dit heb ik ook persoonlijk 
ervaren.
Gevolg is dat er uitsluitend daar waar schade ivm een te grote populatie door middel van afschot 
ingegrepen is geworden.
De jager heeft immers een wettelijke verplichting om een redelijke wildstand te handhaven.
Het konijn kent voornamelijk het probleem van heersende ziektes en geen teruggang door de jacht, 
ziektes zoals Myxomatose en de laatste jaren VHS/VHD(RHD2) veroorzaken de teruggang.
Wat je ziet is dat de stand van het konijn tussen Maart en September gigantisch groot wordt om dan als 
een kaartenhuis in elkaar te zakken.
Net zoals met alle ziektes zal er op een gegeven moment een natuurlijke immuniteit komen en zal ook 
de stand van het konijn zich verbeteren.
Het zou helpen als er mogelijkheden en compensatie komt om populaties te ondersteunen door 
konijnen te vangen en dan tegen de ziektes in te enten en weer vrij te laten, entstof hiervoor is te 
krijgen het is alleen wettelijk niet toegestaan om dit te doen.

http://www.jagersvereniging.nl/content/uploads/2022/03/Onderzoek-analyse-dag-en-nacht-Waardenburg.pdf
http://www.jagersvereniging.nl/content/uploads/2022/03/Onderzoek-analyse-dag-en-nacht-Waardenburg.pdf


SLUITING JACHT
In hetzelfde stuk van de Telganger / 2021-2 / November worden uitdrukkelijk de Natura 2000 gebieden 
benoemd als telgebied, in deze gebieden wordt al jarenlang niet meer gejaagd, alleen beheerd op reeen 
en wilde zwijnen. 
Ook in deze gebieden is geen stijging van de hazen danwel konijnen geconstateerd.
In mijn geboortedorp is tevens een Natura 2000 gebied het moerasgebied Geleenbeekdal bij Vaesrade, 
vanaf het moment dat daar geen jacht meer was toegestaan is de stand van zowel het Haas als het 
konijn achteruit gegaan, tezamen met de stand van wilde eenden.
De inzet van de jager is hier niet mogelijk waardoor het roofwild hoogtij dagen kent en de stand van het 
konijn en het Haas tot nihil is gezakt waarbij predatie van de eendennesten eerder regel dan 
uitzondering is.

Dit is tevens met het sluiten van de jacht op het patrijs gebeurd, de stand van het patrijs is op geen 
enkele wijze verbeterd.
Sluiting van de jacht op het Haas en het konijn zal daarnaast de motivatie van de jager om een gedegen 
beheer op roofwild toe te passen ernstig ondermijnen.
Dit zal de stand en instandhouding van de diverse weidevogelsoorten niet ten goede komen, predatie is 
immers de grootste oorzaak.
De jager heeft namelijk een wettelijke verplichting om een redelijke wildstand te handhaven en bij het 
ontbreken hiervan deze te bevorderen, als het Haas en het konijn niet tot het jachtwild behoort is deze 
verplichting en motivatie er ook niet meer.
De jager telt wekelijks danwel maandelijks en in ieder geval meerdere keren voor het jachtseizoen om 
de wildstand te inventariseren, hij is daarnaast bijna dagelijks in zijn veld toezicht aan het houden.
Aangezien het weer van invloed is op de stand, de gewassen die er dat jaar hebben gestaan, het 
aanwezige roofwild hier zijn uitwerking op heeft gehad zal hij uiteindelijk beslissen of hij wel of geen of 
maar een beperkt afschot zal doen.
De jager heeft immers een grote verbondenheid en wettelijke verplichting voor de wildstand en zal hier 
zeer zorgvuldig mee opgaan.
Door zijn aanwezigheid en tellingen houdt hij tevens toezicht in het buitengebied, dat toezicht en deze 
aanwezigheid alleen al zorgt ervoor dat er minder afvaldumpingen zijn en dat stropers merken dat ze 
niet ongezien hun gang kunnen gaan.
Daarnaast is er tussen jagers en boeren een zeer goede verstandhouding, boeren informeren jagers 
wanneer ze bijvoorbeeld het gras gaan maaien zodat de jager met geavanceerde technieken waaronder 
drones met warmtebeeld gaan zoeken naar onder andere, Hazen, konijnen en reeen die zich veilig 
achten in het gras en een zekere dood tegemoed gaan zonder ingrijpen van de jager, dit wordt allemaal 
door de jager zelf bekostigd.

Wat denkt de minister dat dit doet met de jager zijn motivatie en inbreng van tijd en geld als de jacht op 
het Haas en het konijn gesloten wordt, denkt de minister dat dit bevorderlijk is? Dit zowel voor de 
uiteindelijke wildstand als voor de zaken zoals tijd en geld die de jager inbrengt?



PERSOONLIJKE ERVARINGEN
Ik heb zelf een jachtveld in Duitsland (20 km vanaf de grens met Nederland) landbouw is vergelijkbaar 
met Limburg.
Wij jagen daar heel fanatiek op roofwild (vossen, marters, dassen, bunzing enz).
De hazenstand is hier gigantisch hoog, tussen de 0,65 en 0,75 hazen per hectare in het najaar.
De reden hiervoor is dat hier veel meer mag, er zijn meer roofwildsoorten die bejaagd mogen worden.
Er mag in de nacht op roofwild gejaagd worden, de hele week door (ook op zondagen) en tijdens 
feestdagen.
Natuurgebeiden mogen bejaagd worden, om zo het roofwild kort en binnen de perken te houden.
De vallenjacht is in bepaalde periodes van het jaar 24/7 toegestaan, wat uiterst effectief en selectief is.
Al deze extra mogelijkheden helpen om een nog betere stand van het Haas te krijgen.

CONCLUSIE:
De stand van het Haas is helemaal niet zo slecht, dit is alleen zo geïnterpreteerd omdat er wordt 
uitgegaan van de verkeerde gegevens en verkeerde telmethode.
Sluiting van de jacht zal daarnaast geen gewenst resultaat hebben, dit is in het verleden al gebleken bij 
het sluiten van de jacht op patrijs en het niet toestaan van jacht in Natura 2000 gebieden.
Het zorgt er verder voor dat de motivatie en drijfveren en de inzet van tijd en geld van vele goed 
opgeleide jagers om een goede wildstand te creeen en te houden weg is.
Er zou juist een verruiming van mogelijkheden op roofwild toegelaten moeten worden, alsook een 
mogelijkheid om de stand van het konijn constant gedurende het jaar te houden.

Met vriendelijke groet,

Ferdy Heijnen

Passievolle jager in Limburg & lid van WBE-De Hondskerk
Jachtveldhouder in Duitsland


